

Organized Mass Killings in a Forest Near Sopron of Hungarian Jews Deported to East Wall Forced Labor Camps, 1944/45

Joana Krizanits

Abstract

Organisierter Massenmord in einem Wald in der Nähe von Sopron an ungarischen Juden, die in die Zwangsarbeitslager am »Südostwall« deportiert worden waren, 1944/45. – Auslöser für die hier berichteten Forschungen war der Eintrag in einer Familienchronik des Urgroßvaters der Autorin, dass am 15. Januar 1945 1.000 Juden durch das westungarische Dorf Fertőboz/Holling am Neusiedler See getrieben wurden. Zwei Augenzeugen dieses Menschentrecks, damals 8 und 17 Jahre alt, berichteten 2013 und 2017 außerdem von Gerüchten über Verbrechen und Massengräber im Wald des Grafen Széchenyi.

Um diesen Gerüchten nachzugehen, wurden in einem Greenfield-Ansatz, neben Luftbildaufnahmen und weiteren Quellen, über 1.200 DEGOB-Protokolle von mehr als 1.500 zwischen Oktober 1944 und März 1945 an die Gestapo ausgelieferten ungarischen Juden ausgewertet, die aus der öffentlich zugänglichen Datenbank *www.degob.hu* herausgefiltert wurden. 306 dieser DEGOB-Protokolle stammen von 392 Überlebenden der jüdischen Zwangsarbeitslager im Gebiet um Sopron.

Das Ergebnis dieser Recherchen ist zum einen eine Rekonstruktion des Leidensweges dieser 1.000 Menschen und zum anderen Evidenz – auf Grundlage von Aussagen von überlebenden Deportierten, von Dorfbewohnern und Tätern – für zahlreiche monströse Verbrechen, verübt nach Art von Einsatzgruppen, sowie für Massengräber im Széchenyi-Wald, wo 10.000 oder mehr Menschen begraben sein könnten.

Als ein weiteres Ergebnis zeigen die aufgedeckten Zahlen, Daten und Fakten der Primärdatenanalyse, dass mehr als dreimal so viele ungarische Juden in die Schanzlager des »Ostwalls« verschleppt wurden und dort zu Tode kamen, als bislang in der wissenschaftlichen Literatur berichtet. Sie weisen auch auf die noch wenig bekannte Rolle der Einsatzgruppe F und des Eichmann-Sonderkommandos sowie auf den Ausbau von Gewaltstrukturen bei der Verfolgung der ungarischen Juden in den letzten Monaten des Zweiten Weltkriegs hin.

Während der Zusammenbruch ziviler Strukturen allgemein als konstitutives Merkmal von Endphase-Verbrechen gilt, funktionierten die Strukturen des Genozids

an den ungarischen Juden – bei hohem Sach- und Personalaufwand in staatsübergreifend koordinierten Abläufen und Handlungen einer Vielzahl von Akteuren – reibungslos bis zum Kriegsende.

o. Introduction

Research presented in this individual academic paper was sparked by an entry in a family chronic of the author's great-grandfather, stating that, on January 15, 1945, 1,000 Jews were driven away through the West Hungarian village of Fertőboz/ Helling by Lake Neusiedl. Two eyewitnesses of this human trek, aged 8 and 17 at the time, reported rumors of crimes and mass graves in the forest of Count Széchenyi's estate between Fertőboz, neighboring Hidegség and Nagycenk.

In following up on these rumors, a Greenfield approach was chosen for a comprehensive analysis of some 1,200 DEGOB protocols of more than 1,500 Hungarian Jews extradited to the Gestapo between October 1944 and March 1945, which were filtered from publicly accessible data base www.degob.hu;¹ 306 of these protocols stem from 392 survivors of East Wall Jewish forced labor camps in the Sopron area. In addition to these primary data, aerial photographs taken by the British Armed Forces, secondary sources and relevant literature have also been analyzed.

Research yielded two results: first, a reconstruction of the ordeal of those 1,000 people away driven through the village of Fertőboz in mid-January 1945, and second, compiled evidence of monstrous crimes, organized in the manner of Einsatzgruppen and of sites indicative of mass graves in Széchenyi forest, where 10,000 or more humans may be buried.

Furthermore, facts and figures brought to light indicate that the number of Jewish forced laborers deported to and perished at East Wall fortress line is more than three times as high as reported so far in scientific literature. They also point to the still little-known role of Einsatzgruppe F and the Eichmann-Sonderkommando (SK) as well as to the proliferation of structures of violence in the persecution of Hungarian Jews in the very last months of World War II.

While the breakdown of civil structures is usually regarded as a typical feature of Endphase-crimes, the structures of the Genocide of Hungarian Jews – despite high material and personnel costs and complicated logistic coordination of numerous actors across states – functioned in undisturbed efficiency.

1 DEGOB (Deportáltakat Gondozó Országos Bizottság), the National Committee for the Care of Deportees was founded in Budapest in March 1945 for repatriation, relief, and documentation activities to Jewish returnees to Budapest; of 3,662 DEGOB reports of 4,960 survivors; 1,200 reports were handed to authorities as evidence in Hungarian war crime trials.